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esforç, totes i 
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Andona - Ciclistes
L’esforç d’avui és el progrés de demà

Andbank aposta per l’esforç, la dedicació i el compromís, valors que 
compartim amb l’esport. Fem costat als atletes i projectes esportius 
per a impulsar el creixement d’Andorra amb passió i excel·lència.

https://www.andbank.com/andorra/ca/
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La setena Fira del Vehicle d’Oca-
sió de Sant Julià de Lòria ha tan-
cat aquest diumenge amb una 
vuitantena de vendes confirma-
des −entre sis i vuit per conces-
sionari−, una trentena més que 
l’any passat. Així ho ha confir-
mat la consellera de Turisme 
laurediana, Judith López, qui 
s’ha mostrat satisfeta per les bo-
nes xifres i ha puntualitzat que 
encara queden alguns contactes 
pendents amb els concessiona-
ris, per la qual cosa és probable 
que durant la setmana vinent 
es tanquin algunes vendes més. 

Alguns concessionaris han proposat organitzar-ne dues l’any, tot i que «de moment no està previst»
ANA / M.R.

Visitants a la Fira del Vehicle d’Ocasió al Terreny de la Borda Huguet de Sant Julià de Lòria.

AGÈNCIES
ESCALDES - ENGORDANY

«Estem molt contents, la veritat, 
tant des del comú com des dels 
concessionaris. També la part 
de restauració ha anat molt bé, 
han estat servint dinars durant 
els dos dies, i el concert de dissab-
te també va funcionar», ha cele-
brat López, tot destacant que el 
balanç és molt positiu. A més, a 
tall d’anècdota ha revelat que al-
guns concessionaris han propo-
sat organitzar dues fires l’any. 
«De moment no està previst, pe-
rò és una fira que la gent espera, 
suposo que per la situació econò-
mica actual», ha comentat.

La consellera de Turisme ha re-
cordat que pràcticament tots els 
vehicles exposats a la Fira eren 

de segona mà, tot i que ha des-
tacat que hi havia cotxes molt 
recents, amb matrícules R i en 
un estat realment molt bo. «No 
hem detectat cap model con-
cret amb una demanda destaca-
da, però sí que ens han comen-
tat que la majoria dels visitants 
són famílies, un públic familiar 
que ve a buscar cotxes pensats 
per a aquest perfil», ha apuntat 
López. També ha afegit que, de 
cara a l’any vinent, des de la cor-
poració els agradaria mantenir 
l’espai del Nou Vial, ja que és el 
més ampli de la parròquia. «La 
Fira es mantindrà, segurament. 
Aquest any l’hem fet al maig i no 
al juny com l’any anterior, i cre-
iem que això ha estat un factor 
molt positiu. Crec que mantin-
drem més o menys aquestes da-
tes, i alguna novetat se’ns acudi-
rà», ha avançat.

Aquesta edició, concebuda 
com una plataforma de dinamit-
zació econòmica i comercial, i 
alhora com un espai lúdic i fa-
miliar per gaudir del cap de set-
mana, ha comptat amb un total 
de 16 expositors. Entre ells, han 
destacat concessionaris com Ni-
cecars, Martí Auto, Mercauto, 
Marc Mas Motors, Automòbils 
Maia, Auto 24, Piper, Cars VIP 
Andorra, Fortior i J.M. Montes. 
A més, la Fira també ha comptat 
amb la participació d’entitats i 
empreses del sector dels serveis, 
la comunicació i l’oci, com ara 
Creand Crèdit Andorrà, Mora-
Banc Andorra, Reciclem Bé i el 
Bar La Caulla, informa l’ANA. .

La Fira del Vehicle d’Ocasió tanca 
amb una vuitantena de vendes

CITA LAUREDIANA

Dinamització econòmica i comercial
Tema del dia

Judith López

«La Fira es mantindrà, 
segurament [...] Per 
més o menys aquestes 
dates, i alguna novetat 
se’ns acudirà»

CONSELLERA DE TURISME LAUEREDIANA
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La setena Fira del Vehi-
cle d’Ocasió de Sant Ju-
lià de Lòria ha tancat 
amb un èxit rotund: 
una vuitantena de ve-
hicles venuts, una tren-
tena més que l’any pas-
sat. Aquesta evolució no 
és casualitat, sinó fruit 

Una Fira del Vehicle d’Ocasió 
que consolida la confiança

EDITORIAL

EL PERIÒDIC D’ANDORRA  no es fa responsable de 
l’opinió dels seus col·laboradors i tampoc s’identifica 
necessàriament amb els seus comentaris.

A efectes de publicitat contractada per persones 
pertanyents a  diferents sectors o branques 
professionals, aquest mitjà no es fa responsable del 
contingut de la publicitat en relació al disposat en  les 
normes estatutàries o deontològiques que regeixen 
la professió en concret, la qual qüestió únicament 
compet a la persona que contracta la publicitat.

d’una bona organitza-
ció, d’un canvi encer-
tat de dates i d’un for-
mat que connecta amb 
les necessitats reals de 
la ciutadania. La ubica-
ció al Nou Vial lauredià, 
l’aposta per vehicles de 
qualitat i l’ambient fa-

vitats paral·leles, com el 
concert de dissabte, de-
mostren que l’esdeveni-
ment suma atractiu a la 
parròquia i enforteix el 
teixit econòmic i social. 
Iniciatives com aquesta 
mereixen continuïtat, 
suport i visió de futur.

un punt de trobada en-
tre oferta i demanda, en-
tre confiança i oportu-
nitat. El fet que alguns 
concessionaris propo-
sin repetir-la dues vega-
des l’any n’és una prova 
clara. A més, l’èxit de la 
restauració i de les acti-

Concessionaris 
proposen fer-ne 
dues l’any

miliar han convertit la 
fira en molt més que 
una cita comercial: és 
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El topònim Engordany 
porta a tot davant l’antic 
article fossilitzat -en, que 
voldrà dir El Gordany. A 
Andorra hi ha misteri-
osament una gran den-
sitat de topònims amb 
aquest article avui desa-
paregut de la parla, amb 
l’excepció de quan es 
tracta de persones: En Jo-
sep, En Pere… El femení 
Na Maria, etc. També es 
pot referir al cognom: En 
Messi, En Yamal, En Ser-
rat... Lamentablement, 
ja tot en procés d’extin-
ció. Els topònims, però, 
tenen la virtut de fossi-
litzar-se i perpetuar-se. 
A Andorra val el mateix 
per l’article An, com en 
Andorra mateix, Ango-
lella i tants altres, enca-
ra que no en Anyós, com 
veurem potser algun 
dia, i sí potser en Nagol.

L’arrel Gor- vol dir lleó,  
pel fet que el lleó té una 
gorja que fa un gran ru-
git. Sentir-lo rugir a la nit 
a la sabana és esfereïdor. 

Toponímia andorrana: Engordany
LA TRIBUNA

Era típic posar noms ono-
matopeics als animals se-
gons el seu so, crit o ala-
rit: torta, en llatí turtur... 
El gor seria el nom del 
lleó en certes àrees, en-
cara que avui ja no. En 
llatí és LEO, en majúscu-
les, ja que acaba de coro-
nar el Vaticà. En hebreu, 
és ari i en basc fa leoia. I 
pel que fa a la segona ar-

rel -dany, vol dir tall, per-
què danyar i tallar són si-
nònims. Fer-se un tall fa 
mal, ‘hace daño’. Doncs, 
bé, en el poble d’Engor-
dany hi ha sobre la Valira 
una roca imponent que 
representa el cap d’un 
lleó. És tot una escultura 
que s’emmarca molt bé 
si la contemplem des del 
pont d’Engordany, en 

una raconada idíl·lica. El 
cap del lleó està format 
també per unes betes de 
pedra cargolades que li 
donen l’aparença d’una 
talla de fusta, com la que 
fan o feien els talladors 
de pins al bosc amb les se-
ves destrals, quan es de-
dicaven a fer obres d’art, 
així com els pastors fe-
ien pipes de boix. Aquest 

penya que ha passat de-
sapercebuda, malgrat la 
seva notòria definició, 
va ser esculpida al seu 
dia, ja fa mil·lennis, i la 
gent l’anomenava la «ta-
lla del lleó», o sigui, En-
gor-dany, però amb la in-
versió del genitiu, pròpia 
dels antics idiomes: «Del 
lleó la talla». .
Historiador

JAUME CLAVÉ CINCA

JAUME

CLAVÉ CINCA

https://www.talaiaplazaecoresort.com/ca/
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Judith 
Casal

«No volem intervenir 
el mercat, però 
fiscalitzar el lloguer 
és competència 
nostra»

PRESIDENTA DEL GP SOCIALDEMÒCRATA

EL PERIÒDIC / M.A.

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

ENTREVISTA

Arribats a la meitat de la legis-
latura, parlem amb la presiden-
ta del Grup Parlamentari Soci-
aldemòcrata, Judith Casal, per 
fer un balanç d’aquests primers 
anys, tractar l’afer de l’habitatge 
i l’Acord d’associació.

—En primer lloc, pot fer un ba-
lanç general, ara que ja arribem a 
la meitat de la legislatura, de com 
ha anat des de l’oposició?
—Bé, nosaltres perdem, diria, 
massa muscular en les darreres 
eleccions perquè passem de set 
a tres consellers. Per tant, això 
afecta la dinàmica del dia a dia. 
Des del punt de polític estem 
contents, també, perquè vam 
instal·lar la proposició de Llei del 
Raonador i es va aprovar, i hem 
instal·lat la proposició de Llei de 
l’Oblit Sanitari que ara està en 

Nacional

comissió malgrat ser, com deia, 
només tres conselleres.

—Quines accions consideren 
que han estat encertades o que 
van pel bon camí, i quines altres 
haurien proposat o estan treba-
llant des del PS?
—Fins ara està clar que els in-
tents que s’han fet per modifi-
car la inversió estrangera no es-
tan donant el resultat que la ma-
joria esperava, i des de l’oposició 
ja es va dir que seria insuficient, 
que no la desincentivaria amb 
tipus impositius tan baixos. En 
aquest país necessitem treballa-
dors per aixecar les persianes 
dels negocis, i si no poden viure 
aquí, tenim dificultats que irra-
dien a tot l’espectre social. Hau-
ríem de posar mesures. Ens falta 
una concepció més global i per 
assolir-la ens fa falta una sèrie 
d’eines que no tenim i que sem-
bla que no arriben.

tema impositiu que plantegem 
per les rendes del lloguer sí que és 
completament competència nos-
tra. Per tant, convindria tenir ei-
nes com un registre de la propie-
tat que sembla que està per arri-
bar i no arriba mai; un índex de 
preus de referència que ens situï 
el que és concebut com a lloguer 
assequible, i diferenciar el que 
són grans tenidors dels petits.

—S’ha definit la Llei Òmnibus 
com una llei que intervé directa-
ment el mercat intervencionista. 
Què en pensen?
—El que ha generat més contro-
vèrsia diria que ha estat la ces-
sió dels pisos buits, que nosal-
tres compartim el mecanisme no 
com un mecanisme real d’inter-
venció, sinó com un mecanisme 
dissuasori per intentar que els pi-

—La comissió que s’ha creat per 
al creixement sostenible es que-
da curta?
—Ja veurem com es desenvolu-
pa. Crec que el que estem fent és el 
que s’havia de fer. A més de plante-
jar una reforma de la Llei general 
de l’Ordenament del Territori, ca-
lia fer una reflexió que sortia del 
consens i que com a mínim tot-
hom tingui accés a la mateixa in-
formació abans de prendre decisi-
ons. És una mica la rèplica del que 
ha passat amb la reforma del sis-
tema de pensions. Jo no diria que 
sigui curta, però sí que és comple-
tament il·lògic que estiguem par-
lant de problemes d’habitatge i 
que no sabíem, tothom i amb ri-
gor, quant valen els lloguers en 
funció del lloc on estan. No vol dir 
que intervingui el mercat, que 
no se’m malentengui, però el sis-
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«La dilació del 
referèndum no vam 
pensar que fos tan llarga. 
Portem un any esperant 
la posició de la UE»

si. D’entrada, ara hem limitat la 
possibilitat, tot i que d’entrada 
parlàvem de màxim una viven-
da i ara ho fem de dues. Hi ha co-
ses que no s’entenen. Quatre pla-
ces de pàrquing per cada viven-
da, de què estem parlant?

De cara al parc públic, van dema-
nar que un 20% del sòl sigui des-
tinat a l’habitatge públic. Troben 
suficient la mesura de generació 
de pisos al parc públic?
—El tema dels altres percentatges, 
ja quan vam intentar modificar 
la Llei general d’Ordenament del 
Territori, la discussió va ser... espe-
rem a la reflexió que hi ha al tomb 
de la taula de la comissió d’estudi. 
Al final és una postura unilateral, 
i per prudència convé que escol-
tem les altres propostes. Pel que fa 
al parc públic, ha de quedar clar 
la diferència entre una vivenda so-
cial i un lloc assequible. El que es-
tem possibilitant és que només ac-
cedeixin als pisos de parc públic 
gent que no té ingressos, o no en té 
prous per mantenir mitjanament 
una vida digna. Doncs parlem de 
vivenda social, que parin de dir-li 
vivenda assequible, i la prova és 
que han hagut de modificar els re-
quisits perquè la gent s’inscrigui.

—En aquest sentit, la llei inte-
gral a la qual fa referència, què 
ha d’incloure?
—Com podem concebre una llei 
integral sense diferenciar el que 
és un gran tenidor o un petit te-
nidor? Com podem saber si les vi-
vendes són de lloguer assequible 
si no tenim identificats i no ofe-
rim a la gent un varem perquè sà-
piga amb el producte immoble 
que tenen quin és un preu raona-
ble o quin preu està molt per so-
bre del mercat? Si ja estigués molt 
per sota, lògicament aquesta gent 
hauria de tenir uns beneficis per-
què estan contribuint a la socie-
tat, que també n’hi ha d’aquests 
propietaris. No és possible que po-

sem a tothom al mateix sac, pe-
rò tenim casuístiques diferents i, 
per tant, el lògic és que regulem 
la llei, que hi hagi seguretat jurí-
dica i que entre tots decidim què 
és assequible i què no. Ja em sem-
bla una disfunció absoluta treba-
llar sense un registre de la propie-
tat, sembla un acudit.

—Entrant en un dels altres pilars 
del panorama polític i actual del 
Principat, l’Acord d’associació 
està sobre la taula. Mantenen el 
suport al text?
—Sí, absolutament. El procés 
d’integració europea és sostingut 
a Andorra. Des de l’acord del 90 
que ens va canviar el panorama 
econòmic en aquest país i amb 
altres acostaments que és una re-
alitat dels legisladors quan hem 
d’innovar amb una llei. Com ho 
fem? Mirant d’aquí i d’allà, quin 
és el model, i sempre ens inspi-
rem d’entorn que són europeus.

—En aquesta línia, considera que 
el Parlament estaria preparat per 
fer front al volum de feina que es-
devindria l’acord?
—i és progressiu, sí. No fem la 
trampa d’analitzar-lo com si de 
cop haguéssim de dir que tenim 
uns anys i tenim períodes trans-
itoris negociats a l’Acord d’asso-
ciació. Per exemple, envers tota 
la llibertat de capitals hi ha una 
transitòria de 15 anys. Vull dir que 
podem decidir si imprimim més 
velocitat per adaptar-nos o menys, 

però tenim una certa massa d’im-
migració en el període transitori 
mínim de tres anys. Per tant, que 
és un volum considerable, de ben 
segur que això requerirà més in-
versió per part de l’estat, però a 
canvi de què? És el que ens hem de 
plantejar, alarmar mai és bo.

L’acord és un organisme que 
fins ara no teníem d’interlocu-
ció directa amb les instituci-
ons europees que ens permeten 
plantejar, per entendre’ns, una 
readaptació a allò que havíem 
previst inicialment per poder 
ajustar-nos a la realitat del pa-
ís, i amb la prioritat vull confiar 
que serem capaços de fer-ho.

Hem de ser conscients de qui-
na capacitat d’afluència inter-
nacional tenim perquè a la UE 
li acabi sortint rendible tornar 
a seure amb nosaltres per rene-
gociar l’acord, segons el plan-
tejament d’alguns grups par-
lamentaris. Crec que la queixa 
recurrent en contra d’Europa 
és l’excés de reglamentació. Hi 
ha quantitat d’aspectes que en 
aquest país no tenim regulats.

—Per acabar, considera que el re-
ferèndum s’ha allargat per volun-
tat o simplement és per calendari?
—La dilació del referèndum crec 
que, en el fons, i m’agafo a la res-
ponsabilitat, no ens vam pensar 
que fos tan llarg. Portem més d’un 
any esperant la posició de la UE i 
que hi hagués un escenari que ens 
vam equivocar pensant que ani-
ria tot tan ràpid com volíem que 
anés. Podrà semblar més o menys 
legítim, o podríem dir si ha de ser 
abans de la ratificació del Parla-
ment, o després, però en tot cas es-
tem parlant d’un temps que per 
mi no és significatiu i que té la lò-
gica, la decisió política, absoluta-
ment política del cap de Govern.

—Es votarà enguany?
—No ho sé, però vull confiar que 
sí durant la legislatura. .

sos aflorin. No té cap sentit que 
tinguem un problema de tensió 
habitacional i tinguem 3.000 pi-
sos tancats que no se sap de qui 
són. Per tant, estem parlant d’un 
‘win-win’ que ens va bé a tots.

En aquesta línia de fer complir 
aquest ‘win-win’ al que fa refe-
rència, què se’n faria, des del PS, 
que l’han de fer aflorar?
—Tal com està dissenyat, el cir-
cuit és prou garantista. El que es 
farà és intentar, de totes mane-
res, identificar quins són aquests 
pisos, amb nom i cognom. Des-
prés s’ha de fer una aproximació 
d’aquests propietaris per oferir-
los l’alternativa: no cal que vostè 
se’n cuidi, ja ens ocuparem no-
saltres de fer-li produir una ren-
da al seu bé. Si no s’identifiquen 
els titulars o aquests no volen ser 
identificats perquè el que estan 
fent és defraudar, no hem de te-
nir especial cura d’aquesta gent. 
Hem de tenir cura de la gent que 
fa créixer el país i que fan que 
l’economia andorrana, pel bé de 
tota la societat, es mogui.

—Aquestes accions passen per 
controlar aquesta inversió es-
trangera? O com es regularia 
des del PS?
—Crec que el fet de limitar la pos-
sibilitat d’accedir a comprar im-
mobles al país era un pas essenci-
al. És a dir, no es podia continuar 
permetent que es vingui i que s’es-
peculi amb un bé que ens fa falta 
socialment a la gent que viu i fa 
créixer Andorra. L’única manera 
que tenim d’evitar l’especulació 
és en gravàmens que desisteixin, 
que fallin, que no sigui rendible.

—El gravamen actual és insufi-
cient?
—Clarament, ja ho hem vist. El 
gravamen que hem modificat 
després de la darrera inversió es-
trangera no ha frenat l’especu-
lació. I la ciència no és hipòte-
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Segons l’ONU, el consum d’es-
tupefaents en la darrera dèca-
da ha experimentat mundial-
ment un increment, però les 
dades amb les quals treballa la 
Policia demostren que a Andor-
ra hi ha una certa estabilització 
en els darrers tres anys tant pel 
que fa als comisos com les deten-
cions. Així, cal destacar que és 
cert que l’any passat hi va haver 
un lleuger repunt de les detenci-
ons, però cal relacionar-les amb 
certs dispositius com el que es va 
muntar per un festival de músi-
ca i que va comportar molts ar-
restos. En canvi, no hi va haver 
grans canvis quant als comisos 
de droga o pel que fa a les contra-
vencions penals, que van anar a 
la baixa el 2024. Així ho posen en 
relleu els experts del grup de de-
lictes contra la salut pública.

I quin és l’impacte que tenen 
al país drogues ‘noves’ com po-
den ser el tusi? Aquest estupefa-
ent és bastant nou i «com a altres 
llocs» al Principat «també ha ar-
ribat» sobretot en els darrers tres 
anys, tot i que de moment no té 
una «gran incidència» en les es-
tadístiques policials, almenys si 
es compara amb altres estupefa-
ents com la cocaïna. Així, en els 
darrers tres anys s’ha notat un 
augment que ha estat més im-
portant si es compara el 2024 
amb el 2023 arran d’una opera-
ció el mes de novembre que es 
va tancar amb la confiscació de 
40 grams, la qual cosa fa que es 
tripliqui la xifra de decomisos 
d’aquesta substància, però l’ex-
plicació està en aquest cas, indi-
quen des de la Policia.

D’aquesta manera, conside-
ren que «difícilment» aquesta 
droga, que és una barreja psi-

POLICIA D’ANDORRA

Estupefaents com el fentanil no s’han detectat i els experts consideren que «tardarà a arribar»

Els comisos i les detencions mostren 
tres anys de certa estabilitat

DELICTES CONTRA LA SALUT PÚBLICA

AGÈNCIES
ESCALDES - ENGORDANY

coactiva, sintètica, fabricada, 
substituirà altres de més fre-
qüents al país com la cocaïna, 
tant pel tipus de consumidor 
existent al país com pel fet que 
és «bastant perillosa» i això fa 
que se li tingui certa por.

També es va donar l’any passat 
un cert increment de ketamina. 
En aquest sentit, els experts fan 
notar que es tracta d’una droga 
que estadísticament és compli-
cada de tractar, ja que sovint es-
tà barrejada amb altres estupe-
faents i segons la composició es 
classifica d’una manera o l’al-
tra. També hi va haver un aug-
ment d’MDMA, ja que en una 
sola operació es van intervenir 
520 pastilles quan el 2023, en 
total, havien estat 150.

Altres estupefaents que tenen 

un gran impacte en altres paï-
sos, com el fentanil, encara no 
s’han detectat a Andorra. Des 
del grup de delictes contra la 
salut pública valoren que seria 
«molt greu» que aquest estupe-
faent arribés al país. Pels contac-
tes que es mantenen amb les po-
licies espanyola i francesa, tant 
per a formacions com per inter-
canvi d’informació, es té cons-
tància que als països veïns l’im-
pacte d’aquesta droga, de mo-
ment, no és massa elevat tot i 
que els preocupa «moltíssim». 
Els experts de la Policia consi-
deren que «tardarà a arribar, 
si arriba», ja que la gent ha po-
gut comprovar l’efecte que té 
aquest estupefaent i també pels 
perfils de consumidors que hi 
ha al país, informa l’ANA. .

La droga que la Policia va trobar a una persona en una operació. 

Consideren que 
les drogues ‘noves’ 
difícilment substituiran 
altres de més freqüents 
al país com la cocaïna
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El Comú d’Andorra la Vella ha 
establert un dispositiu especial 
de circulació amb motiu de l’ac-
te inaugural dels Jocs dels Petits 
Estats, que tindrà lloc aquest 
dilluns 26 de maig a les 21.30 
hores a l’Estadi Nacional. En 
aquest sentit, l’afluència previs-
ta d’unes 5.000 persones i la mo-
bilització de 23 autocars amb 
esportistes, així com la presèn-
cia de comitives oficials, com-
portarà diverses restriccions de 
trànsit i l’habilitació de zones 
exclusives d’accés limitat.

A partir de les 19.30 hores es 
limitarà la circulació en diver-
sos carrers al voltant de l’Esta-

Amb la voluntat d’acostar 
la institució a la ciutadania, 
el Raonador del Ciutadà, 
Xavier Cañada, inicia una 
nova ronda de visites a to-
tes les parròquies durant la 
primera setmana de juny. 
Aquesta iniciativa pretén 
facilitar que les persones 
puguin expressar les seves 
inquietuds i consultes sen-
se haver-se de desplaçar fo-
ra de la seva parròquia a ex-
cepció d’Andorra la Vella, 
ja que la seu de la institució 
es troba a la capital.

Les trobades es duran a 
terme en espais comunals 
cedits pels comuns, amb 
horaris adaptats per afa-
vorir l’accés de tothom, i 
s’emmarquen dins del pro-
grama ‘El Raonador més a 

di Nacional. En concret, queda-
ran tancats al trànsit els punts 
següents: la cruïlla del carrer 
Baixada del Molí amb l’avingu-
da Santa Coloma; el tram del 
carrer Prat de la Creu entre la 
rotonda de la font de Govern 
i l’Estadi Nacional; l’accés des 
de la rotonda de la Comella en 
direcció a l’estadi, i el pont del 
Lycée i el carrer Prada Motxilla 
en sentit cap a l’Estadi Nacio-
nal. Només podran accedir-hi 
vehicles d’organització i veïns 
amb plaça d’estacionament al 
seu domicili.

Aquestes restriccions s’aixe-
caran de manera progressiva a 
partir de les 23.30 hores, hora 
en què està prevista la finalitza-
ció de la cerimònia inaugural. .

El dispositiu 
de trànsit per 
la inauguració 
afectarà carrers 
de la capital
L’afluència prevista és d’unes 5.000 persones, a 
més dels esportistes i la presència de comitives

JOCS DELS PETITS ESTATS - MOBILITAT APROPAR LA INSTITUCIÓ A LA CIUTADANIA

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

El Raonador visitarà les 
parròquies durant la 
primera setmana de juny
La intenció és facilitar 
que les persones puguin 
fer les consultes sense 
haver-se de desplaçar

RAONADOR DEL CIUTADÀ

El Raonador del Ciutadà, Xavier Cañada.

prop teu’.
El calendari de visites del 

Raonador del Ciutadà és el se-
güent: dilluns 2 de juny visita-
rà Sant Julià de Lòria de 09.00 a 
11.00 hores a la Vella Casa Co-
muna, i Escaldes-Engordany 
d’11.30 a 13.30 hores al cinquè 
pis de la Casa Comuna. Dimarts 
3 de juny serà a Ordino de 09.00 
a 11.00 hores a la Sala El Cim 
de la Casa de la Muntanya, i a 
la Massana d’11.30 a 13.30 ho-
res a la Sala de l’Indret. Dime-

@FCANDORRA

Els entorns de l’Estadi Nacional, on tindrà lloc la inauguració de l’esdeveniment.

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

Les trobades es duran 
a terme en espais 
comunals amb horaris 
adaptats per afavorir 
l’accés de tothom

cres 4 de juny es desplaçarà a 
Encamp de 09.00 a 11.00 ho-
res a la Casa Comuna, i al Pas 
de la Casa d’11.45 a 14.00 ho-
res al Servei de Tràmits del co-
mú. Finalment, divendres 6 de 
juny visitarà Canillo de 17.00 
a 19.00 hores al Palau de Gel. .
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El Bici Lab dedica la seva sisena 
exposició efímera al projecte 
‘KARABAN – Pedal for Kibera’, 
una mostra fotogràfica que nar-
ra l’aventura de l’Elena Milà i el 
David Vilanova, dos ciclistes an-
dorrans que van pedalar més de 
12.000 quilòmetres fins a Nai-
robi amb l’objectiu de recaptar 
fons per a la Yellow House, una 

Narra l’aventura de 
dos andorrans que van 
pedalar fins a Nairobi

‘KARABAN – Pedal for Kibera’, la 
sisena exposició efímera del Bici Lab

MOSTRA FOTOGRÀFICA

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

casa d’acollida als suburbis de 
Kibera. La mostra, que es podrà 
visitar de forma lliure i gratuï-

ta, estarà disponible al vestíbul 
del museu del 27 de maig al 7 de 
setembre.

Amb aquesta exposició, el mu-
seu posa en valor una iniciativa 
solidària que destaca el poder 
transformador del ciclisme com 
a eina de cooperació. La mostra 
repassa, a través de la fotografia, 
el paisatge natural i humà d’una 
ruta que va començar a Andorra 
el 23 de setembre de 2023 amb 
una pedalada col·lectiva.

‘KARABAN – Pedal for Kibera’ 
pren el relleu de ‘Gènesi’, l’expo-
sició que va homenatjar a Bona-
ventura Riberaygua Esteve, en 
el primer aniversari de la seva 
defunció, amb motiu de la seva 
contribució al col·leccionisme i 
a la donació de la seva col·lecció 
de bicicletes al museu. .

KARABAN

L’Elena Milà i el David Vilanova juntament amb altres ciclistes.

FORA LIMITS

https://www.bca.ad/
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El bon temps ha estat el millor ali-
at per a la 31a edició d’Andoflora, 
que ha tancat aquest diumenge 
amb una alta afluència de públic. 

Entre les preferències 
dels visitants es troben 
les plantes d’exterior

La 31a edició 
d’Andoflora 
tanca amb bona 
afluència de públic 

MERCAT DE LA FLOR

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

COMÚ DE LA MASSANA / EDUARD COMELLAS

Visitants durant la jornada.

Organitza Amb el patrocini de Amb la col·laboració de Amb el suport de

El canvi d’ubicació al parc del Prat 
Gran ha estat molt ben acollit pels 
visitants i, a més de ser més atrac-
tiu, ha reforçat els valors que de-
fineixen la cita: natura, sosteni-
bilitat i convivència. L’equip or-
ganitzatiu, en aquest sentit, s’ha 
mostrat molt satisfet amb el nou 
format i treballarà per consoli-
dar-lo de cara a futures edicions. 

Amb aquest nou format, Ando-
flora fa un pas endavant i es con-
solida com un autèntic festival de 

primavera, on a més de les para-
des de flors i plantes, el públic ha 
pogut gaudir d’una trentena de 
tallers, activitats familiars, espec-
tacles i una zona gastronòmica. 
Entre les preferències del públic, 
destaquen les plantes d’exterior, 

així com arbres fruiters, planter i 
plantes aromàtiques, que posen 
de manifest una tendència crei-
xent cap a la jardineria urbana. 
Pel que fa a les plantes d’interior, 
han tingut molt d’èxit les orquídi-
es, els bonsais i els cactus. .

https://www.amicsdelsorgues.com/
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PROJECTE DE CASES
ORDINO

Dormitoris: 3
Banys: X
Places de pàrquing: X
Plantes: X
Metres construïts: XXmMetres construïts: XXm2

Carretera del coll d’Ordino, 
Ordino
Preu: 1.800.000€

CASA A XIXERELLA
LA MASSANA

Dormitoris: 4
Banys: 3

Places de pàrquing: 3
Plantes: 3

Metres construïts: 460mMetres construïts: 460m2

Carretera general, Xixerella
Preu: 2.200.000€

(+376) 747 747

laportella@andorra.ad

(+376) 353 424 / 379 769

Casa Nova Olivet 10, Ordino

www.laportella.ad

https://laportella.ad/
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Enviar cv a hola@becrestaurant.com

FEINA

MÓN VETERINARI
HOSPITAL VETERINARI

Busquem
Auxiliar Tècnica Veterinària a
l’Hospital Món Veterinari

Requisits: 

· Permís de treball
· Incorporació immediata
· Interessats enviar CV a
 hospital.monveterinari@anicura.ad

https://www.becrestaurant.com/
https://www.instagram.com/serenity.relaxing/
https://www.anicura.es/clinicas/monveterinari-hospital-veterinari/
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Guillem Colell

«No s’ha fet res 
per millorar cap 
situació: Andorra no 
afavoreix la pràctica 
d’escalada»

ESCALADOR

G.C.

POL FORCADA QUEVEDO
ESCALDES - ENGORDANY

ENTREVISTA

Amb l’ascensió de la via Selec-
ció Natural de Santa Linya (Llei-
da), avui justament fa un mes, 
s’ha convertit el primer andor-
rà a encadenar un 9a. Parlem 
amb Guillem Colell per saber 
com va assolir la fita i com es va 
preparar, de la importància de 
l’aspecte mental i de l’estat de 
l’escalada al Principat.

—Fa temps que es parla de Gui-
llem Colell com el millor escala-
dor de la història del país. Ara ja 
no queda cap dubte, no?
—I tant que en queda, i hi ha ha-
gut escaladors molt bons al pa-
ís i amb qui tinc molt bona rela-
ció, només és qüestió de temps 
que algun jove empenyi més 
el sostre. Això sí, de ben segur 
haurà d’estar molt motivat, ja 
que de cara a les administraci-
ons poca ajuda rebrà.

—Ha superat la seva pròpia fita 

Esports

—Vostè mateix va dir tenir «po-
ques esperances» de completar-
la. Com ha estat aquest procés? 
—Aquesta temporada ha es-
tat realment dura a causa de la 
quantitat de precipitació dels 
últims mesos. Als escaladors no 
ens ajuda gens, ja que les parets 
es mullen i dificulten molt la 
progressió, però forma part del 

joc. No m’he preparat específi-
cament per realitzar aquesta 
via, soc més d’escalar tot el que 
pugui en roca i donar el meu 
màxim cada dia, i a poc a poc es 
van collint els fruits. Sense en-
trenar específic, aquest procés 
és molt més lent, però crec que 
per als amants de la muntanya 
és molt més gratificant.

de 8c+ i ha signat el primer 9a, 
el grau més alt mai assolit per 
un andorrà. Com el fa sentir?
—Doncs igual que el dia abans 
de realitzar-lo o el dia de des-
prés, mai a la vida he escalat 
en roca pel país [excepte quan 
competia]. Només escalo per la 
meva satisfacció personal i per 
estar amb els meus amics gau-
dint del que més ens agrada.

—Per què la via Selecció Natu-
ral de Santa Linya i no una altra?
—Com més nivell tenen les vi-
es, més escassegen, i ‘a prop’ 
d’Andorra, que és on visc, n’hi 
ha ben poques. Quan proves al-
guna que està d’alguna mane-
ra o altra al teu límit actual hi 
ha molts factors que hi juguen, 
i si pots trobar una via que s’en-
caixi més a les teves caracterís-
tiques, doncs millor. Hi ha gent  
a qui li encaixen més les vies de 
força, altres són més de resis-
tència... doncs s’ha de jugar bé 
les cartes per intentar trobar la 
via que s’encaixi millor.
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«L’aspecte mental és 
el millor factor que té 
l’escalada perquè pots 
assolir fites superiors a 
les del teu nivell físic»

«Només escalo per 
la meva satisfacció 
personal i per estar amb 
els meus amics gaudint 
del que més ens agrada»

—Completar una fita d’aquesta 
magnitud requereix d’un millor 
aspecte mental que físic?
—Depenent del teu nivell d’es-
calada, però l’aspecte mental és 
fonamental en qualsevol mag-
nitud, des de 6a fins a 9c. Si tens 
un nivell molt superior física-
ment al de la via, segurament 
mentalment no et requereixi 
tant; en canvi, si vas molt just 
a la via, mentalment necessita-
ràs ser molt millor. És el millor 
factor que té l’escalada perquè 
pots assolir fites superiors a les 
del teu nivell físic, com segura-
ment en molts altres esports.

—Aquest com s’entrena?
—Realitzant quilòmetres a la 
vertical i al terreny. I no es pot 
substituir per qualsevol altra 
instal·lació, rocòdrom o giny, 
s’ha d’estar moltes hores sobre 
el terreny per poder-lo intentar 
‘controlar’, ja que al medi natu-
ral de vegades no tot depèn d’un 
mateix, però sí que es pot millo-
rar moltíssim mentalment.

—On està el sostre? Veu possi-
ble superar el 9a?
—En l’actualitat, mundial-
ment, el sostre està en el 9c 
masculí i el 9b+ femení, tot i 
que poc faltarà perquè les do-
nes atrapin als homes. És una 
altra demostració que no hi ha 
massa desigualtats a nivell fí-
sic, almenys en l’escalada.

—Es va mostrar confiat que amb 
aquesta gesta molts joves del 
país s’animin a practicar escala-
da, i feia una crida a les instituci-
ons. Cal molta més implicació?
—Amb l’escalda ja portem dos 
cicles olímpics. Té molts més 
anys d’història que qualsevol 
altre esport de poliesportiu o 
d’instal·lacions artificials, i és 
dels més vells perquè abans era 
una necessitat bàsica i després 
una necessitat de conquesta. 

Ara, amb més modernitat, exis-
teix el vessant de la competició, 
que també es realitza en espais 
artificials com els rocòdroms, 
però fa centenars d’anys que 
s’escala o que s’han pujat pics o 
parets d’arreu del món per una 
necessitat o altra.

—Com es podrien involucrar 
més les institucions?
—No vull dir que s’hagi fet res 
malament, però tampoc s’ha 
fet res per millorar cap situa-
ció. Començant per les poques 
instal·lacions que hi ha des de 
fa més de 15 anys, com els rocò-
droms comunals, que estan més 
que obsolets i desfasats, o la ges-
tió dels sectors naturals de ro-
ca, un bé molt escàs. La gestió 
de la federació [FAM] crec que 
no ha anat malament, han fet 
el que bonament han pogut, pe-
rò no crec que estigui ben en-

focada la cosa, a nivell de jun-
ta, d’equips… A nivell federatiu 
l’escalada a qualsevol altre país 
del món té molta més antigui-
tat i molt més pes que l’esquí de 
muntanya o el ‘trail running’. 

Pel que he viscut jo a la fede-
ració, crec que hi ha seccions 
molt importants com la de tec-
nificació d’alpinisme, malau-
radament un altre projecte efí-
mer amb més de 20 anys d’his-
tòria als altres països, que crec 
que aportaria molt més que les 
competicions de seguir bande-
res o d’escalar amb resina. 

No és cap crítica, simplement 
una altra opinió més, però An-
dorra no afavoreix la pràctica 
d’escalada. És més fàcil per als 
joves córrer o anar a fer skimo. 
Per descomptat, sense esmen-
tar l’esforç que es dedica a l’es-
quí, al futbol o altres esports 
més populars. .

G.C.
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El 2 de juny s’obriran 
les inscripcions per a 
l’edició del 2026

Xavier Sebàstià i Irati Askargorta, 
vencedors de la cursa de 21 km

TRAVESSA D’ENCAMP

La 42a OTSO Travessa d’En-
camp ha tancat un cap de set-
mana en què la parròquia s’ha 
convertit en l’epicentre de les 
curses de muntanya, encetant 
el calendari esportiu i d’esdeve-
niments que viurà Andorra du-
rant les setmanes vinents. Xavi-
er Sebastià i Irati Askagorta han 
estat els vencedors de la cursa 
de 21 quilòmetres, seguits d’Al-
bert Ballús i Ricard Tenza en ca-
tegoria masculina, i Petra Arve-
la i Anna Fernàndez, en feme-
nina.

Pel que fa a la cursa de 12 qui-
lòmetres Marc Font, David Gu-
tiérrez i Lucas Alvàrez han con-

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

format el podi masculí, i Lauré 
Hostalrich, Pauline Mazé i Mi-
reia Roca el femení. A la cursa 
més curta, de set quilòmetres, 
l’encampadà Kim Ambor ha es-
tat el guanyador, seguit d’Iban 
Cobos i David Kaufmann, en ca-
tegoria masculina. Naia Antor, 
ha estat la vencedora seguida 
d’Elsa Pintado i Elena Melgare-
jo en categoria femenina.

El conseller d’Esports i Reac-
tivació Econòmica del Comú 
d’Encamp, Nino Marot, ha fet 
la valoració de l’esdeveniment 
«molt positiva, perquè veiem la 
satisfacció i alegria dels corre-
dors, quan arriben estant molt 
contents pels avituallaments, 
pel marcatge, la climatologia, 
l’entorn i sobretot el paisatge». 
Ha estat una «edició amb eufò-
ria molt gran, no hi ha hagut 
incidències i tot ha anat com 
estava previst», ha completat, 
assenyalant que «no podem fer 

res més que començar a treba-
llar per l’edició 2026».

Per la seva part el director de 
la cursa i de OTSO Sport, Jordi 
Solé, també ha fet una molt bo-

na valoració de l’esdeveniment, 
«estem pensant ja en la propera 
edició», i ha avançat que «el 2 de 
juny s’obriran les inscripcions 
per a l’edició 2026». .

XXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXXX

Participants a la línia de sortida. 

https://specialolympicsandorra.ad/ca/
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Javier Cacho

«Catastrophic ice melt 
scenarios in Antarctica 
are unrealistic»

PHYSICIST AND ONE OF SPAIN’S FOREMOST POLAR 
EXPLORERS

J.C.

INTERVIEW

Javier Cacho Gómez is a physi-
cist, researcher, writer, and one of 
Spain’s leading figures in the explo-
ration of the polar regions. His sci-
entific journey began in the 1980s 
at the country’s National Commis-
sion for Space Research (CONIE), 
where he focused on the study of 
the ozone layer—an area of inqui-
ry that would shape much of his ca-
reer.
That work culminated in the 1989 
publication of Antarctica: The Ozo-
ne Hole, a groundbreaking book 
that was not only the first in Spa-
nish on the subject but also the se-
cond of its kind in the world.

In 1986, Cacho took part in 
Spain’s first scientific expedition 
to Antarctica—a defining moment 
that set the course for his future. 
He would return to the continent 
many times, including enduring 
the harsh Antarctic winter, to con-
tinue his ozone research. He later 
served as head of multiple missi-
ons and was appointed comman-
der of the Juan Carlos I Antarctic Ba-
se, Spain’s primary scientific out-
post in the region.

But Cacho’s impact extends 
beyond science. He is also an ac-
complished communicator and 
advocate for public understanding 

of polar science. Blending scienti-
fic insight with storytelling, he has 
written children’s tales and narra-
tive works inspired by his experien-
ces in Antarctica, including Piti’s 
Adventures in Antarctica (Edicio-
nes Tao, 2001). He frequently tours 
the country giving lectures—par-
ticularly to students—sharing the 
wonders and urgency of the polar 
world with audiences of all ages.

—Could you tell us about your par-
ticipation in Antarctic expeditions 
and how your scientific and outre-
ach work has evolved over the ye-
ars?
—I’m an atmospheric scientist, and 
my research has long focused on 
the atmosphere—particularly the 
ozone layer. When the alarming 
depletion of ozone over Antarctica 
was discovered in 1984, I, like many 
scientists working in this field, felt 
compelled to go there. At that time, 
Spain was organizing its first scien-
tific expedition to the continent. I 
volunteered—and was accepted.

Over time, my career gradually 
shifted. Scientific work gave way 
to writing and education. Sharing 
knowledge has always been deeply 
important to me, especially when 
it comes to such a fascinating sub-
ject as the ozone hole and Antarc-
tica. For nearly fifteen years now, 
I’ve been writing about the region—
its natural wonders, the history of 

all of humanity. It is a new conti-
nent, discovered only recently—
just about two hundred years ago. 
All the other continents had been 
known long before. For example, 
New Zealand was discovered by Eu-
ropeans in 1642, while Antarctica 
wasn’t reached until 1820. The rea-
son is simple: getting there was in-
credibly difficult.

And yet, we did it. And what we 
found was astonishing. Antarcti-
ca is enormous—14 million squa-
re kilometers. It is covered by an 
ice sheet with an average thick-
ness of more than three kilome-
ters. It is the coldest place on 
Earth and one of the key climate 
centers of the planet, alongside 
the North Pole and the equator. 
This is where ocean currents are 
born, currents that distribute he-
at and cold across the globe.

That’s Antarctica’s geographi-
cal importance. But for huma-
nity, Antarctica is above all a sym-
bol of hope—because it is here 
that an agreement was reached 
that still holds to this day.

Antarctica is a land without bor-
ders. There are no weapons, no ar-
mies, no military bases. If military 
personnel are present, it is only 
to support scientific missions. It 
is a continent open to all scien-
tists. Any country can establish 
a research station here, anywhe-
re it deems appropriate. There is 
no need to ask anyone’s permis-
sion, because Antarctica belongs 
to no one.

It is a unique place where coun-
tries have managed to come to an 
agreement. Stations are shared. 
Ships are shared. Aircraft are sha-
red. And most importantly, the-
re is a spirit of cooperation and 
solidarity among the people who 
work in Antarctica. All of this was 
made possible thanks to the An-
tarctic Treaty, which came into 
force in 1961.

This happened at the height of 
the Cold War, when tensions be-

Rybalchenko
IRINA

its exploration, and the legendary 
polar adventurers who shaped our 
understanding of it.

I’ve written extensively about Ro-
ald Amundsen, the Norwegian ex-
plorer who became the first person 
to reach the South Pole in 1911; Ro-
bert Falcon Scott, the British naval 
officer whose tragic expedition fo-
llowed soon after in 1912; and Er-
nest Shackleton, renowned for his 
heroic leadership during the ill-fa-
ted Endurance expedition. My curi-
osity eventually led me northward 
as well, to the Arctic, where I disco-
vered a wealth of equally compe-
lling stories. One of them inspired 
me to write a book on Fridtjof Nan-
sen, whose daring ski crossing of 
Greenland in 1888 marked the first 
successful attempt to traverse the 
island.

Though I’m now officially re-
tired, I continue to give lectures 
and talks whenever I’m invited. 
The polar regions still captivate 
me—and I hope they’ll continue 
to inspire others too.

—What does Antarctica mean to 
the world? After all, it seems li-
ke a remote, bleak place—almost 
entirely covered in ice...
—Antarctica is a symbol of hope for 
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tween the U.S. and the USSR we-
re extremely high. And yet, twel-
ve countries came together and 
decided to create something uni-
que—something that belonged to 
no one. Some of them had already 
laid territorial claims, but they 
agreed to set them aside and work 
together. That was a real sign of 
hope.

Antarctica is not just a vast, icy 
continent. It is a reminder that we 
once managed to overcome our 
differences.

—Antarctica is a largely unexplo-
red continent that, in addition to 
ice, holds valuable resources. What 
is your opinion? Should research in 
Antarctica continue?
—The extraction of natural resour-
ces, including minerals and fossil 
fuels, is strictly prohibited in An-
tarctica. Although there is evidence 
of significant reserves of oil and gas 
beneath the continent, these have 
been deliberately left unexplored. 
Scientists have found indications 
of their existence—but that’s all we 
know.

Rare minerals and large depo-
sits of iron ore have also been dis-
covered. Yet, under the Antarctic 
Treaty, which governs all activity 
in the region, the extraction of 
these resources is forbidden.

—Is there oil in Antarctica? And 
when might its extraction be 
allowed?
—Yes, it is highly likely that oil 
exists in Antarctica, but its extracti-

on is strictly prohibited. This prohi-
bition is established by the Antarc-
tic Treaty, originally signed by 12 
countries in 1959 and now ratifi-
ed by 56 nations. According to the 
Madrid Protocol, adopted in 1991, 
all activities related to the extracti-
on of mineral resources—as well as 
any military operations—are ban-
ned on the continent. The protocol 
is set to remain in force for 50 ye-
ars, until 2048. Until then, any re-
source extraction in Antarctica re-
mains illegal.

In 2048, the Madrid Protocol 
will come up for review. The sig-
natory countries will need to deci-
de whether to extend it or amend 
its provisions. That decision must 
be made by consensus.

However, the global landscape 
has changed. Respect for interna-
tional agreements has weakened 
in recent years, and that creates 
uncertainty about the future com-
mitments of states. In the past, sig-
ning a treaty implied legal and 
political responsibility that ex-
tended beyond changes in govern-
ment. This principle of continuity 
was a foundation of international 
law for decades.

—What are the long-term environ-
mental and social consequences of 
Greenland and Antarctic ice melt, 
and how might this accelerate glo-
bal climate change?
—I believe the consequences won’t 
be immediate. We are doing the rig-
ht thing by striving to be responsi-
ble toward the environment. The 

melting of Greenland’s ice sheet is 
an inevitable process. Greenland is 
a remnant of the last Ice Age, and 
its melting will happen gradually, 
as all scientists agree.

—Could this accelerate clima-
te change? Yes, it’s possible. Sci-
entists estimate that Greenland 
could largely melt within the next 
100 to 200 years.
—So there is no need to panic—
we still have time to act. Similar 
processes are happening in An-
tarctica, which has experienced 
warmer climate phases than pre-
viously expected. Despite these 
changes, significant ice loss there 
is unlikely.

Climate change will be felt 
most strongly in the polar regi-
ons because the ice there is espe-
cially vulnerable, particularly in 
the Arctic. In Antarctica, the situ-
ation is less critical: some melting 
may occur in certain areas, but it 
won’t cause a major rise in sea le-
vels. Overall, catastrophic scena-
rios linked to ice melt do not cur-
rently seem realistic.

—How do climate change and 
human activities affect Antarcti-
ca’s flora and fauna, and what me-
asures are taken to protect the 
ecosystem from invasive species?
—Antarctica lacks traditional flo-
ra, but climate change and incre-
asing human activity—especially 
tourism—are creating new threats 
to the local ecosystem. Rising tem-
peratures and growing numbers of 

visitors increase the risk of invasive 
plant and animal species being in-
troduced via boots and equipment, 
allowing them to survive in areas 
where they previously could not. 
This poses a serious risk to the fragi-
le ecosystem, as invasive plants can 
outcompete native species and dis-
rupt the natural balance.

To minimize this impact, tou-
rist vessels are equipped with spe-
cial cleaning machines designed 
to remove seeds from footwear.

The problem extends beyond 
flora to fauna as well. For exam-
ple, rats have appeared on South 
Georgia Island, threatening local 
bird populations by eating their 
eggs. These invasive species pose 
a severe danger to chicks, as the-
re were no rodents on the island 
before their arrival. In response, 
eradication programs have been 
implemented to protect native 
wildlife. Such measures are a vi-
tal part of preserving Antarctica’s 
ecosystem.
—How often do scientific expe-
ditions take place in Antarctica? 
What are researchers working on 
today?
—Numerous expeditions continue 
to operate in Antarctica today, with 
scientists studying a wide range of 
priority topics—from microbiology 
and wildlife to climate change and 
plant life. This work reflects the 
principle of “freedom of scientific 
research,” allowing researchers to 
choose their areas of study based 
on their interests and the signifi-
cance of the issues. .

https://www.immo-laportella.com/
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Transports
ANDBUS (803 789)

Les guàrdies començaran a les 9.30h del matí del dia assenyalat i acabaran a les 9.30h del matí següent. 
Poden variar, cal confirmar-les al telèfon: 829 914

ALSINA GRAELLS (827 397)
Andorra-Barcelona: 6 / 6.45 / 10.30 / 15 / 17 / 19.15
Barcelona-Andorra: 6.15 / 6.30 / 7.30 / 10.30 / 13 / 15 / 17 
/ 19
Andorra-Lleida: 8.15 / 16.15 
Lleida-Andorra: 9.30 diumenge / 11.30 de dilluns a di-
vendres / 16 de dilluns a diumenge

CAMINO BUS LAZARA (865 500)
Andorra-Galicia-Portugal: dc / dj / dg: 15.30
Portugal-Galicia-Andorra: dm / dj / dv: 15.30

HISPANO IGUALADINA (902 447 726)
Andorra-Reus: 17.00. Servei diari
Reus-Andorra: 7.40. Servei diari

HISPANO ANDORRANA (807 000)
Escaldes-La Seu: de 8 a 21. Cada hora
La Seu-Escaldes: de 7 a 20. Cada hora
Dg: Escaldes-Engordany-La Seu d’Urgell: 8.15 / 10.30 
/ 13 / 17 / 19.15
La Seu d’Urgell-Escaldes-Engordany: 7.45 / 9.10 / 12 / 16 / 
18.30
Estació d’autocars-l’Ospitalet: 5.45 / 17 
L’Ospitalet-Estació d’autocars: 7.35 / 19.45
Estació d’autocars-Costa Daurada: 8.00
Costa Daurada-Estació d’autocars: 17.30 (dl a dv)

MONTMANTELL (807 444)
Andorra-Lleida: 6 / 8 / 11.30 / 15.30 / 18
Lleida-Andorra: 10.15 / 14 / 16 / 20 i 22
DIRECT BUS-NADAL JULIÀ (805 151)
Andorra-Barcelona aeroport:  6.15 / 8.15 /
11.15 / 13.15 / 15.15 / 18.15 / 20.15 /22.15
Barcelona aeroport (Terminal 1 planta 0)-Andorra: 7.30 
/11.00 / 13.00 / 15.00 / 17.30 / 20.00 /  23.00
Barcelona aeroport (Terminal 2 Mural Miró)-Andorra: 
7.45 / 11.15 / 13.15 / 15.15 / 17.45 / 20.15 / 23.15
Barcelona Sants (estació de ferrocarril)-Andorra: 
6.15 / 8.15  / 11.45 / 13.45 / 15.45 / 18.15 / 20.45 / 23.45

SOLDEVILA  (Amb reserva prèvia 828 117)
Andorra - Lleida: 8.00 / 15.45 Lleida - Andorra: 12.00 / 
20.15

TAXIS
ATA 863 000 / 861 005
MÉS TAXI 828 000 / 862 488
TAXI EXPRES 812 345

04:00 h 07:00 h 07:15 h 07:30 h
06:00 h 09:00 h 09:15 h 09:30 h
08:00 h 11:00 h 11:15 h 11:30 h
10: 00 h 13:00 h 13:15 h 13:30 h
12: 00 h 15:00 h 15:15 h 15:30 h
14: 00 h 17:00 h 17:15 h 17:30 h
16: 00 h 19:00 h 19:15 h 19:30 h
18: 00 h 21:00 h 21:15 h 21:30 h

08:45 h 09:00 h 09:15 h 12:00 h
10:45 h 11:00 h 11:15 h 14:00 h
12:45h 13:00 h 13:15 h 16:00 h
14:45h 15:00 h 15:15 h 18:00 h
16:45 h 17:00 h 17:15 h 20:00 h
18:45 h 19:00 h 19:15 h 22:00 h
20:45 h 21:00 h 21:15 h 00:00 h
22:45 h 23:00 h 23:15 h 02:00 h

05:00 h 05:45 h 08:30 h 08:45 h
10:00 h 10:45 h 13:30 h 13:45 h
15:00 h 15:45 h 18:30 h 18:45 h

11:00 h 11:30 h 14:25 h 15:00 h
15:00 h 15:30 h 18:25 h 19:00 h
20:00h 20:30 h 23:25 h 00:00 h

ANDORRA BARCELONA BARCELONA BARCELONA
   Estació Av. Diagonal Aeroport T2 Aeroport T1

BARCELONA BARCELONA BARCELONA ANDORRA
 Aeroport T1  Aeroport T2 Av. Diagonal    Estació

ANDORRA PAS DE LA CASA TOULOUSE TOULOUSE
   Estació Bus Stop Aeroport Estació

 TOULOUSE TOULOUSE PAS DE LA CASA ANDORRA
 Estació  Aeroport      Bus Stop   Estació

06:15 h 08:45 h
08:15 h 10:45 h.
10:00 h 12:30 h
12:15 h 14:45 h.
14:00 h 16:30 h
16:15 h 18:45 h.

09:45 h 12:00 h
11:45 h 14:00 h.
13:45 h 16:00 h
15:45 h 18:00 h.
17:45 h 20:00 h
19:45 h 22:00 h.

ANDORRA   LLEIDA
   Estació   Estació AVE

LLEIDA   ANDORRA
Estació AVE        Estació
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Solucions:

Fàcil:

Normal:

Difícil:

Farmàcies de guàrdia

Dilluns 26
F. El Consell

C/ Prat de la Creu 87 
Andorra la Vella

Tel. 819219

Dimarts 27
F. El Consell

C/ Prat de la Creu 87 
Andorra la Vella

Tel. 819219

Dimecres 28
F. El Consell

C/ Prat de la Creu 87 
Andorra

Tel. 819219

Dijous 29
F. Edelweiss

C/ Bra. Riberaygua 31 
Andorra la Vella

Tel. 831227

PROGRAMACIÓ TVPROGRAMACIÓ TVPROGRAMACIÓ TV

07:00
Club Piolet

08:00
Avui serà un bon dia, amb Gabriel Fer-
nàndez

12:00
Mou-te

12:20
El Trànsit

12:50
Recull setmanal

13:40
Horitzons

13:45
Informatiu migdia

14:15
La Companyia, amb Xavier Albert

16:00
Informatiu migdia

17:00
El Trànsit

17:30
Club Piolet

18:30
Informatiu France 24

19:00
Mou-te

19:20
El Trànsit

19:55
El cafè de l’Avui serà un bon dia, amb 
Gabriel Fernàndez

20:40
Horitzons

20:45
Informatiu vespre

21:15
Tot Lliga

21:35
La Companyia, amb Xavier Albert

22:20
Actuelles

22:35
El cafè de l’Avui serà un bon dia, amb 
Gabriel Fernàndez

23:20
Informatiu vespre

01:00
Àrea Andorra Difusió

Tot Lliga21.15

https://andbus.net/
https://www.alsa.es/
http://autocareslazara.com/
https://www.andorradirectbus.es/es/?gad_source=1&gclid=CjwKCAiAloavBhBOEiwAbtAJO8LJtemMsdbIRFqkT_H8jxlztBJ0wqFVQyMJnhTcIP-1kmtCDAFHYBoCJOsQAvD_BwE
https://specialolympicsandorra.ad/ca/
https://gos-sos.org/
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ANIMALS FANTÀSTICS I ON TROBAR-LOS (2016)

A la dècada del 1920, el 
mag zoologista britànic 
Newt Scamander arriba a 
Nova York amb una maleta 
plena de criatures màgiques. 
Quan algunes d’aquestes 
s’escapen accidentalment, 
desencadenen un seguit 
d’esdeveniments que posen 
en perill tant el món màgic 
com el dels humans. Enmig 
del caos, Newt haurà d’unir 
forces amb una antiga 
auror, una treballadora del 
MACUSA i un muggle per 
recuperar els animals. 

‘Animals fantàstics i on 
trobar-los’ és una immersió 
fascinant a l’univers màgic 
creat per J.K. Rowling, 
expandint-lo amb elegància 
i originalitat. La pel·lícula 
destaca per la seva capacitat 
de captivar sense dependre 
dels personatges clàssics 
de Harry Potter, apostant 
per una nova narrativa 
i ubicació temporal.El 
director David Yates pren 
decisions encertades en el to 
i ritme, combinant moments 
d’humor, acció i misteri. 

DIRECCIÓ
David Yates

GUIÓ

J.K. Rowling

MÚSICA

James Newton Howard

GÈNERE

Ciència ficció

El Videoclub Dilluns, 26 de maig de 202526

ELENA

HERNÁNDEZ MOLINA

INTERPRETACIONS

Eddie Redmayne: Newt 
Scamander 
Katherine Waterston: Tina 
Goldstein 
Dan Fogler: Jacob Kowalski 
Alison Sudol: Queenie 
Goldstein

https://www.youtube.com/watch?v=FrtkHbqaPrA
https://pompesfunebresdelesvalls.com/
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